



科研管理 2012, Vol. Issue (8) : 120-127 论文 DOI:

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[<< Previous Articles](#) | [Next Articles >>](#)

中国钢铁工业能源-资本-劳动替代关系研究

董会忠¹, 闫秀霞¹, 陶建格²

1. 山东理工大学商学院, 山东 淄博 255049;

2. 中原工学院经济管理学院, 河南 郑州 450006

The energy-capital-labor substitution relationship of iron and steel industry in China

Dong Huizhong¹, Yan Xiuxia¹, Tao Jiange²

1. School of Business, Shandong University of Technology, Zibo 255049, China;

2. School of Economics and Management, Zhongyuan University of Technology, Zhengzhou 450006, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF \(1001KB\)](#) [HTML KB](#) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 本文将能源要素纳入到超对数成本函数,建立了中国钢铁工业生产要素的MES模型,选取中国钢铁工业1985-2006年的数据,对钢铁工业生产要素(包括能源、资本和劳动)之间的替代关系进行分析。结果表明,钢铁工业能源、资本与劳动三要素的自价格弹性都小于0,能源与资本、能源与劳动之间存在替代关系;能源价格变动对资本和劳动需求量的影响相对较大,而资本价格与劳动价格的变化对能源需求量的影响则相对较小,能源可被替代的程度较小。说明在给定钢铁工业总产出水平情况下,通过提高能源价格和税收水平,会激发企业节约能源的积极性,加大技术节能投资,提高能源效率,进而实现钢铁工业的可持续发展。

关键词: 钢铁工业 能源 MES模型 替代弹性

Abstract: A Morishima Elasticity of Substitution (MES) model of iron and steel industry is established based on translog production cost function. The spatial panel data of iron and steel industry in China from 1985 to 2006 are adopted. Energy, capital, and labor are main production factors in the model. The substitution elasticity is analyzed. The results are as follows: Self-Price Elasticity (SPE) of energy, capital, and labor is less than zero; SPE of capital is the smallest; Cross-Price Elasticity (CPE) and Morishima substitution elasticity is greater than zero. The results have proved the substitution relationship between energy and capital/labor, and energy could effectively substitute for labor and capital; however the substitution degree of labor and capital for energy is low. Therefore, it could stimulate the enthusiasm of enterprises to conserve energy, and increase investment in energy-saving technologies in order to improve energy efficiency by raising energy prices and the level of taxation.

Keywords: iron and steel industry energy MES model substitution elasticity

Received 2011-01-13;

Fund: 国家自然科学基金项目“基于云模型的环境经济系统仿真与预警管理研究”(编号:71173248; 2012-2015); 山东省科技发展计划“能源约束下山东省钢铁工业结构调整与优化对策研究”(编号:2010RKGB3038; 2010-2011); 山东理工大学人文社会科学基金项目“第三方回收再制造闭环供应链契约协调研究”(编号:2010ZDXM07; 2010-2012)。

引用本文:

董会忠, 闫秀霞, 陶建格. 中国钢铁工业能源-资本-劳动替代关系研究[J] 科研管理, 2012,V(8): 120-127

Dong Huizhong, Yan Xiuxia, Tao Jiange. The energy-capital-labor substitution relationship of iron and steel industry in China[J] Science Research Management, 2012,V(8): 120-127

Service

[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[Email Alert](#)[RSS](#)

作者相关文章

[董会忠](#)[闫秀霞](#)[陶建格](#)